

УДК 339.924, 336.71

JEL: F15, F36, G15

DOI 10.33278/SAE-2020.book1.302-303

## A SYSTEMIC APPROACH TO THE ANALYSIS OF INTEGRATION PROCESSES IN THE BANKING SECTOR OF THE EAEU

### СИСТЕМНЫЙ ПОДХОД К АНАЛИЗУ ИНТЕГРАЦИОННЫХ ПРОЦЕССОВ В БАНКОВСКОЙ СФЕРЕ ЕАЭС

Tatiana E. Chekanova<sup>1</sup>

ORCID 0000-0002-5099-4854

Татьяна Евгеньевна Чеканова<sup>1</sup>

<sup>1</sup> Financial University under the Government of the Russian Federation

<sup>1</sup> Финансовый университет при Правительстве Российской Федерации

*Keywords: banking system, EAEU, integration processes, Eurasian integration, integration potential, institutional integration, market integration, convergence*

*Ключевые слова: банковская система, ЕАЭС, интеграционные процессы, евразийская интеграция, интеграционный потенциал, институциональная интеграция, рыночная интеграция, конвергенция*

The purpose of the research is to substantiate the expediency of using a systemic approach to assess the current state of integration of the banking systems of the EAEU member states. This is necessary to reach the strategic goals of Eurasian integration. The research results demonstrate that in order to determine the directions for the most effective development of integration processes in the banking sector of the EAEU, it is extremely important to understand the existing potential of national banking systems and the current dynamics of their convergence processes. In this regard, it is proposed to use a systemic approach to monitoring integration processes.

It involves four successive sequential levels of analysis: (1) study of the integration potential of banking systems based on a comprehensive assessment of the economic indicators of their functioning; (2) identification of the institutional conditions for banking integration with the help of an examination of the current integration policy and regulatory framework; (3) characteristics of market relations by assessing indicators of actual interaction of national banking structures; (4) determination of the degree of convergence cur-

Целью исследования является обоснование целесообразности применения системного подхода для оценки современного состояния интегрированности банковских систем стран-участниц ЕАЭС, что является необходимым для выполнения стратегических целей (или задач) евразийской интеграции.

Результаты работы демонстрируют, что для определения направлений наиболее эффективного развития интеграционных процессов в банковской сфере ЕАЭС крайне важно понимать имеющийся потенциал национальных банковских систем и текущую динамику процессов их сближения. В связи с этим предложено использовать системный подход к мониторингу интеграционных процессов, который предполагает четыре последовательных уровня анализа: 1) изучение интеграционного потенциала банковских систем на основе комплексной оценки экономических показателей их функционирования; 2) выявление институциональных условий банковской интеграции с помощью экспертизы действующей интеграционной политики и нормативно-правовой базы; 3) характеристика рыночных связей посредством оценки показателей фактического взаимодействия национальных банковских структур; 4) определение степени

rently achieved in the banking sector of the EAEU as an aggregate indicator of the results of the previous stages of the study.

The conclusions of the presented research show that a purposeful systems analysis of the key aspects of the banking integration of the Eurasian Union allows identifying the main problems and opportunities for its development. The information obtained as a result of the analysis carried out according to the proposed method, will form the basis for predicting the future dynamics of integration processes and making timely informed decisions in this area. This will contribute to the fullest implementation of the integration potential of the banking systems of the EAEU member states, achieving the expected effects of integration into the banking sector and the overall goals of the regional association.

достигнутой в настоящее время конвергенции в банковской сфере ЕАЭС как совокупного показателя результатов предыдущих этапов исследования.

Выводы представленной работы показывают, что целенаправленный системный анализ ключевых аспектов банковской интеграции Евразийского союза позволяет выявить основные проблемы и возможности ее развития. Информация, полученная по итогам анализа, выполненного согласно предложенному методу, составит базис для прогнозирования дальнейшей динамики интеграционных процессов и принятия своевременных взвешенных решений в этой области, что будет способствовать наиболее полной реализации интеграционного потенциала банковских систем стран-участниц ЕАЭС, достижению ожидаемых эффектов от интеграции в банковской сфере и общих целей регионального объединения.

### References / Библиография

1. Rykova I.N., Gubanov R.S. Economic analysis of the current situation of development of financial infrastructure of EEU. *Financial research*. 2016; 3(52): 69–78.
2. Rykova I.N., Fisenko N.V. Comprehensive assessment of the level of development of banking systems in the regions. *Banking*. 2012; (4): 24–29.
3. The system of integration indicators as a tool for analyzing the functioning of regional integration associations. Moscow, The Eurasian Economic Commission, 2019. 92 p.
4. Leyzin I.B., Neustrueva A.S., Pak V.V. Analysis of the structure and dynamics of development of the banking sector in the Russian Federation. *Bulletin of the Altai Academy of Economics and Law*. 2019; (10-2): 74–79. DOI: 10.17513 / vaael.767.
5. Osadchaya G.I. The Methodology for Monitoring the Integration Processes in the Eurasian Economic Union. *Social Policy and Sociology*. 2018; 17(4(129)): 110–117. DOI: 10.17922/2071-3665-2018-17-4-110-117.
1. Рыкова И.Н., Губанов Р.С. Экономический анализ текущей ситуации развития финансовой инфраструктуры ЕАЭС // *Финансовые исследования*. 2016. №3 (52). С. 69–78. URL: <https://elibrary.ru/item.asp?id=29393063>
2. Рыкова И.Н., Фисенко Н.В. Комплексная оценка уровня развития банковских систем регионов // *Банковское дело*. 2012. № 4. С. 24–29. URL: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=17739081>
3. Система индикаторов интеграции как инструмент анализа функционирования региональных интеграционных объединений. М.: Евразийская экономическая комиссия, 2019. 92 с.
4. Лейзин И.Б., Неуструева А.С., Пак В.В. Анализ структуры и динамики развития банковского сектора РФ // *Вестник Алтайской академии экономики и права*. 2019. № 10-2. С. 74–79. DOI: 10.17513/vaael.767
5. Осадчая Г.И. Методология мониторинга интеграционных процессов в Евразийском экономическом союзе // *Социальная политика и социология*. 2018. Т. 17. № 4(129). С. 110–117. DOI: 10.17922/2071-3665-2018-17-4-110-117. URL: <https://elibrary.ru/item.asp?id=37608499>